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اوایل اردیبهشـــت ماه ســـال جاری بود که پوســـتر یک مســـابقه متنوع در 
ســـطح دانشـــگاهی و البته ملی در گوشـــه و کنار سایت ها و واحدهای 

دانشـــگاه آزاد به چشـــم می خورد که نشـــان می داد قرار است نخستین 
مســـابقه ملی کارتون دانشـــگاهیان دانشـــگاه آزاد توســـط باشگاه رشد 
استعدادهای ادبی و هنری برگزار شود. دانشجویان نیز تا ۳۰ اردیبهشت 
یکاتـــور حداکثر پنج  مـــاه فرصـــت داشـــتند کـــه در عرصه کارتـــون و کار

اثـــر بـــا موضوع »دنیای غرب؛ پیشـــرفته در علم و فناوری و تهی دســـت 
در بنیان های اخلاقی و اعتقادی« برای دبیرخانه این مســـابقه ارســـال 
کننـــد. دبیـــر مســـابقه، آرمان داوودی آبکنـــار و داوری آثار برعهده بهمن 
عبدی، سید مســـعود شـــجاعی طباطبایی و کیارش زندی، از هنرمندان 

مطرح کشـــورمان بود. دیروز مسابقه ملی کارتون دانشگاهیان دانشگاه 
آزاد بـــه آخریـــن ایســـتگاه خـــود یعنی اختتامیه رســـید. در این مراســـم از 
شـــش شـــرکت کننده برگزیده، دو رابط فعال باشگاه رشد در استان، ۱۳ 

شرکت کننده در کارگاه ها و رتبه های اول و دوم مسابقه تقدیر شد. 

 نخستین مسابقه ملی کارتون دانشگاهیان دانشگاه آزاد برگزیدگان خود را شناخت

 گام اول استعدادیابی هنری دانشگاه 
برداشته شد

 اطلاعرسانیقویتر
برحضورحداکثری

دانشجویانموثراست
حمیدرضا صوفی، دانشـــجوی کارشناسی ارشـــد دانشگاه 
آزاد واحـــد تهـــران مرکـــزی رتبـــه اول مســـابقه ملـــی کارتـــون 
دانشـــگاهیان دانشـــگاه آزاد با اشاره به تجربه خود در حوزه 
هنر بیان کرد: »بیش از ۱۰۰ مقام بین المللی دارم که حدود 
۱۲ مورد از آنها رتبه اول جهانی در کشورهای مختلف است. 
یکاتور  ی نیز در حـــوزه کار همچنیـــن حدود ۴۰ مقام کشـــور
ی این گونه از مسابقات در  ی افزود: »برگزار کسب کرده ام.« و
سطح دانشجویی بسیار خوب است اما باید اطلاع رسانی 
قوی انجام شود تا دانشجویان از روند مسابقه به طور کامل 
مطلع باشند و نسبت به حضور در مسابقه نیز تمایل پیدا 
کنند. همچنین موضوعات جشنواره ها و مسابقات هنری 
باید در زمینه هایی باشد که دانشجویان بهتر با آنها ارتباط 
ی مســـابقه در موضوعـــات خاص باعث  می گیرنـــد. برگزار

می شـــود که تعداد شرکت کنندگان کاهش پیدا کند.« 

 گسترههنرهایبیشتری
 درسطحجشنوارهها

مدنظرقرارگیرد
رامبد دبســـتانی، کارمند دانشـــگاه آزاد تهران گفت: »از نظر 
کیفیت خوب بود، چون برای اولین بار این برنامه برگزار شد، 
البته می توانست بهتر از این برگزار شود اما از آنجا که اولین 
ی آن بود کیفیت قابل قبولی داشـــت و امیدوارم  دوره برگزار
بتواند در دوره های بعد کیفیت خود را افزایش دهد.« او در 
پاسخ به این سوال که برای آنکه سطح کیفیت افزایش پیدا 
کند و دانشجویان از این جشنواره استقبال بیشتری داشته 
ید، گفت: »باشگاه رشد دانشگاه  باشند چه پیشنهادی دار
درحال استعدادیابی است، یعنی تازه کار استارت خورده 
ی می کنند که به وسیله مرکز رشد استعدادهای  است و کار
را که اساتید یا دانشجو هستند، پیدا و آن را به وزارت ارشاد 
یـــا ارگان های دیگر متصل کنند. به عبارت بهتر باید گفت 
تازه کار آغاز شده و ما نباید توقع داشته باشیم که از همان 
ابتدا قوی باشـــد.« دبســـتانی در پاســـخ به این سوال که این 
جشنواره برای ارتقا نیازمند چه ملزوماتی است، توضیح داد: 
»باید از تمام هنرها نه فقط هنر گرافیک یا نقاشـــی اســـتفاده 
شـــود. درواقع نباید شـــاهد یک هنر باشـــیم، بلکه باید تمام 
هنرها از مردان و زنان را شـــاهد باشـــیم. البته الان هم شاهد 
چنین چیزی هســـتیم اما متاســـفانه قوام لازم را ندارد.« این 
کید کرد: »معتقدم باید اطلاع رسانی  کارمند دانشگاه آزاد تا

برای این جشـــنواره بیشتر و گسترده تر باشد.« 

 ارتباطدانشجویان
باباشگاهرشدپساز

فارغالتحصیلیقطعنشود
ســـجاد علیزاده، دانشجوی دانشگاه آزاد تهران مرکزی در 
یکاتور جشنواره گفت:  یده بخش کار رشـــته نقاشی و برگز
»حـــدودا ۱5 ســـال اســـت که در این حـــوزه فعالیت دارم. 
البتـــه رشـــته تخصصی من نقاشـــی اســـت امـــا به صورت 
یکاتور نیز فعال هســـتم و در حدود  جـــدی در بخـــش کار

3۰ جشـــنواره بین المللی مقام آورده ام.« 
او درخصـــوص آثـــار خـــود توضیح داد: »مـــن دو اثر برای 
یت طلاق  مســـابقه ارســـال کـــردم، یکـــی از آنهـــا بـــا محور
عاطفـــی در خانواده هـــا بـــود کـــه ســـعی کـــردم بـــا ایجـــاد 
شکســـتگی در ســـاقه و برگ های گل قرمزی که در ابتدای 
ن و مـــرد بـــه یکدیگـــر تقدیـــم می کننـــد جدایـــی  رابطـــه ز
و ســـرد شـــدن در زندگـــی مشـــترک را بـــه تصویـــر بکشـــم . 
یت اصلی مســـابقه که  همچنیـــن یـــک اثـــر دیگر بـــا محور
یم صهیونیســـتی به فلســـطینیان بود ارائه دادم. در  ظلم رژ
این نقاشی کوسه ها را نماد اسرائیل قرار دادم که به مردم 
فلســـطین حملـــه می کننـــد و مردم غزه نیز ســـعی دارند به 

مســـجد الاقصی پناه ببرند.« 
یکاتور جشـــنواره بیان کـــرد: »معتقدم  یـــده بخش کار  برگز
یان از تجربیات  باید کارگاهی نیز برگزار می شد تا دانشجو
ی و هنری انجام می شد  اساتید استفاده کنند و تبادل کار

که متاســـفانه این اقدام انجام نشد.« 
کیـــد کـــرد: »در  دانشـــجوی دانشـــگاه آزاد تهران مرکـــزی تا
دوره هـــای بعـــدی جشـــنواره امیـــدوارم اتفاقـــات بهتری 
بیفتـــد. به نظـــرم باید از تجربه کســـانی اســـتفاده شـــود که 
ی را فرســـتاده اند، بهتر اســـت وقتی  مقام آورده اند یا آثار
فارغ التحصیل شـــدیم ارتباط مان با باشـــگاه رشته ادبی 
و هنـــری قطـــع نشـــود و ایـــن ارتباط گســـترش پیـــدا کند. 
چه بسا در آینده خودمان در زمینه هنر فعالیت خواهیم 
داشـــت و از ایـــن ارتبـــاط نیـــز اســـتقبال خواهیـــم کـــرد، 
ی کارگاه هســـتیم. بهتر است که  درنتیجه به دنبال برگزار
در دانشـــگاه هنر یک کارگاه تخصصی برگزار می شـــد تا 
بچه هـــای هنر در آن شـــرکت کنند. من معتقدم با دیدن 
ی  بـــه کـــردن می توان موفق بـــود و با مقام آوردن کار و تجر
نمی تـــوان از پیـــش برد، بنابراین بایـــد در بخش کارگاهی 

بیشـــتر تمرکز شود.« 

 ازهنرمنداندانشجو
 دربرگزاریجشنواره

کمکبگیرید
رســـول حاجی زاده، دانشـــجوی دکتری دانشـــگاه آزاد رتبه 
دوم مســـابقه ملـــی کارتون دانشـــگاهیان دانشـــگاه آزاد در 
گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« بیان کرد: »من از ســـال ۱3۷۴ 
در حوزه هنری شروع به کار کردم و در سال ۱3۷۷ انجمن 
یکاتور اداره ارشـــاد را تاســـیس کردم، پس از آن در سال  کار
یکاتور حوزه هنری شـــدم  ۱3۸۴ موفق به تاســـیس خانه کار
ی از  و تا الان ۱۲۰ مقام جهانی کســـب کرده ام و داور بســـیار

جشـــنواره های بین المللی و ملی بوده ام.« 
او بـــا بیـــان اینکـــه برای شـــرکت در این مســـابقه چهار اثر 
یده نقاشی نتانیاهو  ارسال کرده است، ادامه داد: »اثر برگز
در قالب یک کرم و ســـیب به عنوان نماد کشـــور فلسطین 
ی  بود. در این نقاشی سعی کردم کرم را به عنوان متجاوز
که سیب را از بین برده است و درواقع حق مردم فلسطین 
را غصـــب کـــرده به تصویر بکشـــم. همچنین نشـــان دادم 
کـــه تنهـــا ایران حق فلســـطین را مطالبـــه می کند و ادعای 
ی از کشـــورها کـــه در ظاهـــر از فلســـطین حمایت  بســـیار

می کنند دروغ است.« 
حاجی زاده با بیان اینکه اهداف این مسابقه بسیار خوب 
یح کرد:  یزی نســـبتا ضعیفی داشـــت، تشـــر بـــود اما برنامه ر
یادی کشیده اند اما  »هرچند مســـئولان دانشگاه زحمات ز
استراتژی لازم را به کار نگرفته اند، به همین دلیل این دوره 

اندکـــی با ضعف مواجه بود.« 
ی در ادامه گفت: »در این مسابقه نیز اساتید برجسته ای  و
ی داشته اند و اصلا نباید نقطه ضعفی دیده شود.  همکار
ی در دوره هـــای آینده  یـــم نحـــوه برگـــزار درهرحـــال امیدوار
بهتـــر شـــود.« او افـــزود: »البته نحوه اطلاع رســـانی مســـابقه 
خوب بود و از این بابت از معاونت فرهنگی دانشگاه آزاد 
یاد اهل ســـخنرانی نیســـتند  تشـــکر می کنم اما هنرمندان ز
یدگان مســـابقه نیز ســـوال کنید، متوجه  گر از دیگر برگز و ا
یاد از رونـــد اختتامیه  می شـــوید به دلیـــل ســـخنرانی های ز
راضـــی نبودند.« حاجـــی زاده با بیان پیشـــنهادهایی برای 
ی  ی دوره های بعد اظهار کرد: »مسئولان برای برگزار برگزار
بهتـــر مســـابقه می تواننـــد از داوران و شـــرکت کنندگانی که 
تجربه حضور در فســـتیوال ها و جشـــنواره های مختلف را 

کمک بگیرند.«  داشتند، 

جشنوارههامسیراستعدادیابیدانشجویاندانشگاهآزاداست

عبـــاس محمدی، رئیس باشـــگاه 
و  هنـــری  اســـتعدادهای  رشـــد 
ادبـــی جـــوان در حاشـــیه مراســـم 
یکاتور  اختتامیه مســـابقه ملی کار
دانشـــگاهیان دانشـــگاه آزاد در 
گفت وگـــو با »فرهیختـــگان« بیان 
ی جشـــنواره ها  کـــرد: »بـــرای برگزار
یم که برای شرکت کنندگان دوره های مهارتی برگزار خواهیم  یکردی دار رو
گر فردی اســـتعدادی داشـــته باشـــد اما دوره مهارتی را نگذراند  کرد زیرا ا

و به بلوغ و شکوفایی لازم نرسد نمی تواند بروز و ظهور داشته باشد.« 
ی جشـــنواره است  ی افزود: »شـــیوه اســـتعدادیابی ما نیز از طریق برگزار و

کـــه در ایـــن مســـابقه ۱3 نفر را پیدا کـــرده و برای آنهـــا کارگاه برگزار کردیم. 
کارگاه های مهارتی باشـــگاه رشـــد نیز محصول محور اســـت، یعنی خلق 
ی را نیز  اثـــر حتمـــا اتفـــاق خواهد افتـــاد. در کنار اینهـــا بحث چهره ســـاز
دنبـــال می کنیـــم که چهره های برتر را از طریق رســـانه هایی مانند روزنامه 

»فرهیختگان« معرفی می کنیم.« 

   استفادهازتوانشرکتکنندگانجشنواره
دردورههایبعدی

محمـــدی بـــا بیـــان اینکـــه در آینده بـــرای حوزه های هنـــری مختلف 
نمایشـــگاه برگـــزار خواهیـــم کـــرد، گفـــت: »بنـــا اســـت بـــا توجـــه به هر 
رشـــته هنـــری و شـــیوه نمایـــش آثـــار آن فضایـــی طراحی شـــود که آثار 

اســـتعدادها به صورت فردی و جمعی دیده شـــود . همچنین در کنار 
ی اتفاق بیفتد. در کل می خواهم  این اقدام قرار است که شبکه ساز
یم که پس از این جشـــنواره شـــرکت کنندگان را رها نخواهیم کرد  بگو
ی و اجرایـــی نیـــز در کنار  و در جشـــنواره های بعـــدی در بخـــش داور
کســـانی که اســـتعداد و توانایی دیده شـــدن دارند هستیم.« محمدی 
یح کرد:  یکاتور دانشگاه آزاد تشر با اشـــاره به ســـطح کیفی مسابقه کار
یکاتور در دو ســـطح متفاوت برگزار شد و حتی نفر سوم  »مســـابقه کار
هم نداشـــتیم اما برای شـــروع خیلی خوب بود و بیش از ۴۰۰ اثر برای 
رقابت در مســـابقه ارســـال شـــد که نســـبت به بضاعت باشـــگاه رشد 
رضایت بخش بود. این مســـاله نشـــان می داد که استقبال وجود دارد 

ولی افـــراد نیاز به آموزش دارند.« 

   فراخواندورهدومجشنواره
بهزودیاعلاممیشود

ی در ادامه گفت: »نیازمندی شـــرکت کنندگان به آموزش باعث شـــد  و
یده ها و چهره هایی که احساس می کردیم  کارگاهی سه ساعته برای برگز
نیـــاز بـــه دوره دارند بـــا حضور ۲۲ نفر برگزار کردیـــم. در این کارگاه آقای 
ی نجفی به عنوان اســـتاد  آرمـــان داوودی، دبیـــر مســـابقه و محســـن نور
یم  حضور داشـــتند که راجع به کار عملی گفت وگو داشـــتند و امیدوار
به مهارت افزایی دوســـتان کمـــک کند.« محمدی در پایان اظهار کرد: 
ی کارگاه محدود نخواهد شد و این روند  »این اقدامات صرفا به برگزار
ادامه دار خواهد بود. همچنین فراخوان دومین دوره مسابقه را به زودی 

اعلام خواهیم کرد.« 

آموزشحوزههنرارتباطسیستماتیکیبینعرصهوپایهندارد
فـــرزاد جهان بیـــن، معاونـــت 
یی  نشـــجو ا د و  هنگـــی  فر
میـــه  ختتا ا ر  د  ، ه نشـــگا ا د
یکاتور دانشگاه  جشـــنواره کار
آزاد بیان کرد: »اولین نکته ای 
که می گویم درباره تاثیر مبانی 
در هنـــر اســـت. مـــن ارتبـــاط 
چندانی جز شنوندگی و مصرفی با هنر ندارم؛ اما پدر من موسیقیدان 
گرد استاد سراج بوده اند.  است و در این حوزه تسلط دارد و سال ها شا
، این فرصت  البته متاسفیم که در حوزه موسیقی دانشکده های هنر
را ندارنـــد کـــه از بزرگان این حوزه بهره  ببرند.« او در ادامه اضافه کرد: 
»باشگاه رشد را با این هدف تاسیس کردیم و تفاهمنامه ای با وزارت 
یادی  ارشاد و صدا و سیما خواهیم بست. جالب است که ما تعداد ز
ی  یم و رشته های تئاتر و نمایش نامه نویسی بسیار دانشکده هنر دار

یم، اما کمبود نمایش نامه در کشور وجود دارد.«  دار
جهان بین با اشاره به اینکه هیچ ارتباط سیستماتیکی بین عرصه و 
پایه وجود ندارد عنوان کرد: »جایی که تربیت نیرو می کند و جایی 
کـــه اجـــرا در آن صـــورت می گیرد با یکدیگر ارتباط ندارند و باشـــگاه 
باید این بین واسط باشد. استعدادیابی های برجسته ای که صورت 

می گیرد را نباید رها کنیم. می بینید که یک نفر پیدا می شود و فضای 
موســـیقی یا ریل هنر را تغییر می دهد. متاســـفم که بگویم برخی در 

ی می کنند.«  ، میدان دار غیاب کارهای ایجابی فاخر
معاون فرهنگی دانشـــگاه آزاد با اشـــاره به عدم انجام فعالیت های 
ایجابی، توضیح داد: »نتیجه آن  آهنگ ســـخیف و متن ســـخیف 
اســـت. جوان ما دوســـت دارد در این حوزه فعالیت کند و نمی تواند 
ی کردیم. بهترین  انصـــراف دهد. لذا باشـــگاه را با این نـــگاه راه انداز
یم با حمایت های مسئولان  نقطه آن نیز  دانشکده هنر است. امیدوار
دانشگاه، بتوانیم در عرصه  برگزیده های هنری و چهره های شاخص 

از همین دانشکده هنر بدرخشیم.« 
جهان بین در پایان گفت: »دانشگاه، بانک نیست که برای اجرای 
ی انســـانی  برنامـــه، از بیـــرون فـــردی را انتخـــاب کند. مـــا بانک نیرو
ی از مفاخر  بی نظیری هســـتیم و تنها در بحث ابعاد نیســـت. بسیار
اینجا حضور دارند و برای ما کیفیت بسیار اهمیت دارد. جشنواره 
یکاتـــور نیـــز به این نیت طراحی شـــده اســـت. اولین موضوع هم  کار
ی و تهی دست در اخلاق و  »دنیای غرب؛ پیشرفته در علم و فناور
معنویت« گذاشته شد. در بحث جنگ غزه این مورد به وضوح دیده 
شد. مساله اسلام نیست و مساله انسانیت است. اوج رذالت و ذلت 

است و هنرمند نمی تواند به این نوع موضوعات بی توجه باشد.« 

ازدریایمفاهیمقرآنیدرسینماوانیمیشنجداماندهایم
ه ،  د ا یف ز شـــر ضـــا  ر محمد
هنـــر  دانشـــکده  پرســـت  سر
دانشگاه آزاد واحد تهران مرکز 
در این مراســـم گفـــت: »نکته 
مهمـــی کـــه امـــروزه، جامعـــه و 
فرهنـــگ و هنـــر مـــا درگیـــر آن 
اســـت، شرایط فرهنگی است 
گاهی از غلبه این شرایط  که بر ما غالب می شود. متاسفانه بدون آ
فرهنگی، صرفا پذیرندگان این شـــرایط هســـتیم و با عرض تاسف، 
گاهی و اطلاعات  تنهـــا  مجموعه ای از داده هایی  بـــدون دانـــش و آ
یم و فکر و  را که از طریق رســـانه ای بر ما غالب می شـــود را می پذیر
یم. من جســـت وجوی کوتاهی درباره  اندیشـــه ای نیز درباره آن ندار
انیمیشـــن انجـــام دادم، مقالـــه بســـیار مفصلی در ماه گذشـــته، در 
یه ویژه انیمیشـــن اســـت به چاپ رسیده و  « که نشـــر یه »فری کر نشـــر
عنوان بسیار جالبی داشت. این مقاله، ۱۰ انیمیشن از مهم ترین ها 
که در حوزه دین ســـاخته شـــده را معرفی کرده بود. نکته جالب این 
 ، بود که شـــخصیت های دینی در این ۱۰ انیمیشـــن بســـیار مشـــهور
عمـــلا شـــخصیت های دســـته اولی نبودند و »بد من « هـــا بودند که 
جذابیت داشتند. زمانی که انیمیشنی ساخته می شود، سازندگان 

آن می خواهند که ما با شـــخصیتی مثل فرعون احســـاس راحتی و 
ارتباط کنیم.« 

شـــریف زاده درباره غفلت از تولید آثار انیمیشنی دینی گفت: »این 
موضوع نکته مهمی اســـت و نشـــان می دهد ما با این حجم عظیم 
مفاهیم، به ویژه مفاهیم قرآنی، از تولید آثار انیمیشـــن در حوزه های 
گـــر این طور نبود؛ حداقـــل در بین این ۱۰  دینـــی غافل شـــده ایم، که ا
انیمیشن معتبر یکی از این انیمیشن ها در حوزه مفاهیم و قصص 
قرآنـــی بـــود. اما شـــرایط اقتصـــادی و فرهنگی، باعث می شـــود تا ما 
ی که در حوزه ســـینما  یـــای مفاهیـــم قرآنـــی جـــدا بمانیـــم و آثار از در
و انیمیشـــن ســـاخته شـــده اســـت؛ هرگز شـــخصیت هایی بـــر پایه 

گاهی های ما در حوزه قرآنی نیستند.«  آ
او در پایـــان افـــزود: »مـــن ایـــن جشـــنواره را به فال نیـــک می گیرم و به 
نمایندگی از بزرگ ترین دانشکده هنر خاورمیانه که بیش از سه هزار 
و ۷۰۰ دانشـــجو و بیـــش از ۱۰۰ عضـــو هیات علمـــی و مـــدرس مدعو 
دارد، خواهـــش می کنـــم که این گونه اتفاقات فرهنگی ادامه داشـــته 
باشـــد و مـــا بتوانیـــم نهادهـــای فرهنگی و هنـــری را تشـــویق کنیم تا 
 ، گر یک ســـال دیگر غفلـــت ســـالیان اخیـــر جبران شـــود. امیدوارم ا
آمـــار مهم تریـــن انیمه های مذهبی جهان به چاپ رســـید از بین آثار 

قصص قرآنی باشد.« 

مطهرهساداتقاسمی-فاطمهطاریبخش
گروه دانشگاه


